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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• CURTEA CONSTITUTIONALA SI USR PUN PIEDICA LEGII CARE PREVEDEA 

MAJORARI SALARIALE DE LA 1 IULIE PENTRU PERSONALUL BUGETAR! 

• BNR a crescut dobanda de referinta cu un punct procentual, la 4,75%, peste 

estimarile analistilor. Este a cincea majorare din acest an 

• BEI va sprijini Romania in implementarea proiectelor finantate din fondurile 

alocate pentru 2021 – 2027 

• Surse: Comisia Europeana obliga Romania sa includa si pensiile militare in 

reforma sistemului de pensii, care se va baza pe contributivitate 

• UPDATE Petre Daea a fost ales cu unanimitate in PSD pentru a fi din nou 

ministrul Agriculturii, dupa demisia lui Adrian Chesnoiu (surse)/ Daea a mai 

detinut acest portofoliu in timpul Vioricai Dancila 

• Ministrul Mediului: Peste 70% din tara este afectata de diverse faze ale secetei 

pedologice. Odata cu seceta a crescut foarte mult consumul de apa. Nu putem, 

mai ales in perioadele de seceta, sa consumam de 5, 10 ori mai mult decat intr-o 

perioada normala pentru a uda 

• Curtea Constitutionala va discuta in 13 iulie sesizarea USR privind Legea 

avertizorilor de integritate. Initial stabilise termen pentru septembrie 

• Miscari interesante in Guvern: Sefa directiei care se ocupa de implementarea 

PNRR a fost schimbata 

• ONRC: Numarul firmelor radiate a crescut cu peste 9% in primele cinci luni din 

2022 

• Linia ferata cu ecartament larg din portul Galati, redeschisa. Se reia dupa 22 de 

ani transportul de marfa prin punctul feroviar de frontiera cu R. Moldova. 

Trenurile cu cereale din Ucraina, direct in portul Galati 
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                                                                                                                                                                          • Romania produce 22 de milioane de tone de gunoi pe an, mai mult decat 

productia de grau, arata specialistii: ”Pretul oricarui deseu care ajunge la reciclare 

a depasit pretul graului si pe cel al porumbului” 

• Marcel Ciolacu anunta convocarea unei sesiuni extraordinare. Subiectul pe care 

Parlamentul il va parcurge cu 'celeritate' 

 • Nicolae Ciuca, vizita la Atena cu prilejul operationalizarii interconectorului de 

gaze Grecia-Bulgaria/ Premierul Romaniei se va intalni cu omologul sau, Kyriakos 

Mitsotakis 

• Parlamentul European a adoptat propunerea Comisiei Europene de a clasifica 

drept “energie verde” retelele de gaze naturale si centralele nucleare. Implicit, 

finantarea acestor proiecte se va face cu fonduri europene 

• Criza costului vietii determina o crestere fulminanta a saraciei extreme (PNUD) 
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• CURTEA CONSTITUȚIONALĂ ȘI USR PUN PIEDICĂ LEGII CARE 

PREVEDEA MAJORĂRI SALARIALE DE LA 1 IULIE PENTRU PERSONALUL 

BUGETAR! 

Ne așteptam să intre în vigoare de la 1 iulie legea care prevede acordarea majorărilor 

salariale cu 1/4 din diferența dintre salariul de bază prevăzut de Legea-cadru 

nr.153/2017 pentru anul 2022 şi cele din luna decembrie 2021, pentru salariații din 

Sănătate și Asistență socială.  

Vorbim despre o lege adoptată în data de 7 iunie 2022, prin care se restabilesc doar 

parțial drepturile salariale de care ar fi trebuit să beneficieze colegii noștri încă de acum 

un an și jumătate (dacă Legea salarizării bugetare ar fi fost respectată întocmai)!  

Este adevărat că Uniunea Salvați România a anunțat, încă din ziua votării proiectelor de 

lege, că va depune o sesizare la Curtea Constituţională (CCR) cu privire această lege. Însă 

ne-am așteptat ca CCR să dea dovadă de maturitate și să dea un răspuns competent 

sesizărilor USR într-un interval de tip rezonabil, care să permită promulgarea și apoi 

punerea în aplicare a legii. 

Ei bine, astăzi, 6 iulie, Curtea Constituțională a decis să amâne pentru luna septembrie 

dezbaterile asupra sesizări de neconstituționalitate depusă de USR, conform Agerpres. 

Nu înțelegem rostul acestei amânări, dar atragem public atenția că, prin decizia luată, 

Curtea Constituțională devine părtașă la încălcarea continuă a drepturilor salariale de 

care ar trebui să beneficieze angajații din Sănătate, și nu numai, conform Legii –cadru a 

salarizării personalului bugetar. 

Dacă subiectul va fi reluat abia în septembrie, înseamnă că majorările salariale ar putea 

să intre în vigoare, cel mai devreme, începând cu luna octombrie. 

Federația SANITAS consideră inacceptabilă  această situație. În consecință, cerem  

guvernului să ia act de decizia Curții Constituționale și să găsească o soluție pentru ca 

majorările salariale să fie acordate angajaților din sistemul public începând cu data 

prevăzută de lege – 1 iulie!  

Nu este destul că prevederile Legii salarizării sunt încălcate constant de mai bine de doi 

ani iar drepturile salariale ale colegilor noștri din Sănătate și Asistență socială nu sunt 

respectate?  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 iulie 2022 4 

 

Nu este destul că angajații din cele două sisteme, membri SANITAS, au ieșit în stradă în 

urmă cu două săptămâni cerând respectarea Legii salarizării? 

Ce forme de presiune ar trebui să adoptăm noi, sindicatele, pentru ca legea să fie 

respectată în România? 

(Sursa: FEDERATIA SANITAS) 

 

• BNR a crescut dobânda de referință cu un punct procentual, la 4,75%, 

peste estimările analiștilor. Este a cincea majorare din acest an 

Banca Națională a României a decis astăzi să majoreze pentru a cincea oară în acest an 

dobânda de referință, cu un punct procentual. Astfel, indicatorul va fi de 4,75%% pe an, 

față de 1,75% cât era la începutul lui 2022. În urmă cu două luni, BNR a majorat 

dobânda cu 0,75 de puncte procentuale, în încercarea de a stăpâni inflația. Din februarie 

2008, Consiliul de Administrație al Băncii Naționale nu mai crescuse dobânda cu mai 

mult de 0,5% într-o singură ședință. 

Tot astăzi, indicele ROBOR la trei luni, în funcție de care sunt calculate dobânzile 

creditelor în lei acordate înainte de luna mai 2019, a atins nivelul de 6,63%, față de 

6,60% cât era ieri. La începutul săptămânii trecute, Robor 3M era 6,26%. ROBOR la șase 

luni a urcat și el la 6,76%, de la 6,72% miercuri. După decizia BNR de astăzi, este de 

așteptat ca indicele ROBOR să crească și mai mult. 

Conform INS, inflația a fost 14,5% în luna mai. Dintre alimente, cartofii și uleiul s-au 

scumpit cel mai mult. 

Analiștii financiari anticipau o creștere a dobânzii cu cel mult 0,75%, la 4,5%. 

Deciziile Consiliului de Administrație al Băncii Naționale a României: 

- majorarea ratei dobânzii de politică monetară la nivelul de 4,75 la sută pe an, de 

la 3,75 la sută pe an, începând cu data de 7 iulie 2022; 

- majorarea ratei dobânzii pentru facilitatea de creditare (Lombard) la 5,75 la sută 

pe an, de la 4,75 la sută pe an și creșterea ratei dobânzii la facilitatea de depozit 

la 3,75 la sută, de la 2,75 la sută pe an, începând cu data de 7 iulie 2022; 

- păstrarea controlului ferm asupra lichidității de pe piața monetară;  
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- menținerea nivelurilor actuale ale ratelor rezervelor minime obligatorii pentru 

pasivele în lei și în valută ale instituțiilor de credit.  

(Sursa: biziday.ro) 

 

• BEI va sprijini România în implementarea proiectelor finanţate din 

fondurile alocate pentru 2021 - 2027 

Guvernul a aprobat în şedinţa de miercuri Memorandumul prin care Banca Europeană 

de Investiţii va sprijini România în implementarea proiectelor finanţate din fondurile 

alocate pentru 2021 - 2027, informează Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene 

(MIPE). 

De asemenea, au fost aprobate regulile de eligibilitate a cheltuielilor pe care le pot 

efectua beneficiarii. 

BEI va sprijini România pentru creşterea capacităţii administrative a autorităţilor de 

management, organismelor intermediare şi a altor beneficiari publici pentru 

identificarea, pregătirea şi implementarea proiectelor. De asemenea, instituţia va sprijini 

gestionarea procesului de închidere a Programelor Operaţionale finanţate în cadrul 

perioadei de programare 2014 - 2020 şi va acorda consultanţă pentru echipele de 

proiect şi departamentele implicate în pregătirea, gestionarea şi implementarea 

proiectelor.Totodată, va furniza suport pentru identificarea aspectelor legate de 

guvernanţă, simplificarea şi eficientizarea cadrului legislativ şi de reglementare naţional 

aferent absorbţiei fondurilor UE şi pentru îndeplinirea condiţiilor favorizante. 

Sprijinul BEI pentru implementarea programelor operaţionale va consta în asigurarea 

unor experţi care să sprijine pregătirea şi implementarea proiectelor, sprijin metodologic 

pentru pregătirea ghidurilor necesare pentru pregătirea şi implementarea proiectelor. 

De asemenea, conform Memorandumului, Guvernul României va putea solicita BEI 

servicii în orice alt sector sau domeniu. 

"Fondurile necesare finanţării proiectelor de asistenţă tehnică se asigură în condiţiile 

prevederilor privind gestionarea financiară a fondurilor europene pentru perioada de 

programare 2021-2027.  
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În perioada 2014-2020, România a beneficiat de asistenţă tehnică prin 

Memorandumurile de înţelegere semnate cu BEI, Banca Mondială şi Banca Europeană 

pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare. Au fost aprobate regulile de eligibilitate a 

cheltuielilor, în limitele trasate de regulamentele europene şi de conţinutul programelor 

operaţionale", se arată în comunicatul MFE. 

Tot miercuri a fost adoptată Hotărârea de Guvern privind stabilirea cadrului legal privind 

eligibilitatea cheltuielilor efectuate de beneficiari în cadrul operaţiunilor finanţate în 

perioada de programare 2021-2027 prin Fondul european de dezvoltare regională, 

Fondul social european Plus, Fondul de coeziune şi Fondul pentru o tranziţie justă. 

Actul normativ prevede atât regulile generale pe care trebuie să le îndeplinească o 

cheltuială pentru a fi eligibilă, cât şi regulile specifice pentru unele categorii de cheltuieli 

(contribuţia în natură, amortizarea, leasingul, cheltuielile cu achiziţia de terenuri şi 

autovehicule sau mijloace de transport) şi categoriile de cheltuieli neeligibile. 

De asemenea, sunt prevăzute reguli care vizează modalitatea de efectuare şi de 

justificare a unei cheltuieli pentru a fi eligibilă în limitele trasate de regulamentele 

europene, precum şi de conţinutul programelor operaţionale. 

În ceea ce priveşte operaţiunile care intră sub incidenţa ajutorului de stat, se prevede că 

o cheltuială trebuie să îndeplinească cumulativ reglementările hotărârii de Guvern, 

precum şi condiţiile de eligibilitate specifice tipului de ajutor de stat aplicabil, în cazul 

aceluiaşi obiect al reglementării prevalând regulile ajutorului de stat. Sunt incluse şi 

prevederi referitoare la condiţiile în care cheltuiala aferentă TVA este eligibilă. 

Actul normativ mai stabileşte obligaţia autorităţilor de management de a asigura 

verificarea respectării condiţiilor aplicabile în procesul de evaluare a cererilor de 

finanţare, în procesul de contractare aferent încheierii contractului/decizie de finanţare şi 

de verificare a cererilor de rambursare. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Surse: Comisia Europeană obligă România să includă și pensiile 

militare în reforma sistemului de pensii, care se va baza pe 

contributivitate 

Comisia Europeană a cerut oficial României să includă și pensiile militare în reforma 

sistemului de pensii, care se va baza pe principiul contributivității, au declarat surse 

guvernamentale pentru Economedia. 

Statul român lucrează, în prezent, la o nouă lege a pensiilor, împreună cu Banca 

Mondială și cu Comisia Europeană, ca parte a reformelor asumate în Planul Național de 

Redresare și Reziliență (PNRR). Noua lege va merge strict pe criteriul contributivității. 

În cadrul reformei, statul a introdus toate pensiile bazate pe contributivitate, dar și toate 

pensiile speciale în afară de cele ale militarilor. Pensiile militare nu au fost incluse, 

deoarece statul român consideră în prezent că acestea nu sunt pensii speciale, ci sunt 

pensii „de serviciu” sau pensii „ocupaționale”. Asta deși mare parte dintre acestea nu 

sunt plătite pe principiul contributivității, ci sunt completate de la bugetul de stat. 

Acum, Comisia Europeană a cerut oficial României să includă în reforma sistemului de 

pensii și pensiile militarilor, au spus sursele guvernamentale pentru Economedia. 

Potrivit acestora, Guvernul reface acum componența comitetului interministerial pentru 

reforma sistemului de pensii din România, astfel încât la negocieri să ia parte și 

Ministerul Afacerilor Interne, Ministerul Apărării Naționale și Serviciul Român de 

Infomații, instituții care au case sectoriale de pensii. 

Intrarea în vigoare a noii legi privind sistemul de pensii, care înlocuiește dispozițiile Legii 

nr. 127/2019 are termen în PNRR în primul trimestru din 2023, în timp ce intrarea în 

vigoare a cadrului legislativ pentru reducerea cheltuielilor cu pensiile speciale are 

termen în PNRR în ultimul trimestru din acest an. 

Premierul Nicolae Ciucă este unul dintre beneficiarii de pensie militară, care i-a adus în 

2020 venituri de 215.880 lei, cu mult peste salariile de ministru, care au totalizat în 

același an 168.613 lei, potrivit celei mai recente declarații de avere. 

Ministrul Afacerilor Interne, Lucian Bode, afirma la începutul acestui an că cei care 

confundă pensiile militare cu pensiile speciale fac o greşeală. El a recunoscut, 

însă, că „presiunea pe buget dată de aceste pensii este, într-adevăr, mare”.  
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„Sunt întru totul de acord că în România pensiile trebuie să fie plătite pe principiul 

contributivităţii. Sunt întru totul de acord ca în România să nu avem pensii speciale, însă 

cine confundă pensiile militare cu pensiile speciale face o greşeală. Şi pensiile de 

serviciu, pensiile militare, pensiile din sistemul nostru al Afacerilor Interne sunt, în acest 

moment, undeva la o presiune pe buget la 5,2 miliarde de lei. Vorbim despre 97.000 de 

pensionari proveniţi din sistemul de ordine publică, vorbim despre pensii cuprinse între 

1000 şi 2500 lei într-un număr de aproximativ 21.000 de pensionari pentru care s-a 

aplicat acea indexare de 10%. Toţi cei care aveau pensii sub 2500 lei au primit această 

indexare. Aşadar nu cred că este corect să punem semnul egal între pensiile militare şi 

pensiile speciale”, spunea Bode, la începutul anului. 

Și ministrul Apărării, Vasile Dîncu, insista, la începutul anului, că pensiile militare nu sunt 

pensii speciale, ci sunt pensii de serviciu. 

„S-a vorbit despre contributivitate la un moment dat. Statul român contribuie la fondul 

de pensii pentru serviciul pe care îl fac militarii. Nu este o pensie de contributivitate 

directă, pentru că nu militarii au plătit, dar de fapt acestea sunt pensii de serviciu”, 

explica Vasile Dîncu, la Digi24. 

El susținea că în armată nu există „pensii nesimțite” și nici măcar foarte mari, ba mai 

mult, sunt o serie de „nedreptăți” ce trebuie corectate în sistem, pentru că pensiile 

militarilor nu au mai fost indexate, de exemplu, din 2016. 

„Nu cred că sunt pensii nesimțite sau pensii foarte mari și acestea sunt vârfurile, dar din 

nefericire, am descoperit și pensii de 1.500 de lei, pensii chiar de 1.000 de lei, pentru 

oameni care au avut vechime mai puțină în armată sau care au ieșit la un moment dat, 

pentru că au fost scoși oarecum obligatoriu, pentru că s-a reformat armata după 

intrarea în NATO. Au primit atunci o compensație, însă au rămas cu pensii foarte mici. Și 

aceștia, dar și alții au nevoie de o reglementare”, a punctat Vasile Dîncu. 

Dîncu mai spunea atunci că pensiile militare nu au ce căuta în PNRR. 

Pe de altă parte, ministrul a recunoscut că pensiile militarilor „nu aveau ce să caute în 

PNRR. Nici ministerul nostru și nici alte ministere din Europa, am verificat, nu sunt în 

PNRR”, a declarat Vasile Dîncu.  

(Sursa: economedia.ro)  
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• UPDATE Petre Daea a fost ales cu unanimitate în PSD pentru a fi din 

nou ministrul Agriculturii, după demisia lui Adrian Chesnoiu (surse)/ 

Daea a mai deținut acest portofoliu în timpul Vioricăi Dăncilă 

Petre Daea, fost ministru al Agriculturii în Guvernul Dăncilă, este din nou în cărți pentru 

același portofoliu din Executivul Ciucă, au declarat pentru G4Media surse social-

democrate. Conform acestora, decizia nu este încă luată, ci va fi discutată în ședința care 

începe la ora 13:00. Sursele G4Media au declarat că Petre Daea este doar una dintre 

variantele PSD, dar că ”are o șansă bună”. 

UPDATE 13:41 Petre Daea a fost ales cu unanimitate în PSD pentru a fi din nou ministrul 

Agriculturii, după demisia lui Adrian Chesnoiu, au declarat sursele social-democrate 

pentru G4Media. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Ministrul Mediului: Peste 70% din țară este afectată de diverse faze 

ale secetei pedologice. Odată cu seceta a crescut foarte mult consumul 

de apă. Nu putem, mai ales în perioadele de secetă, să consumăm de 5, 

10 ori mai mult decât într-o perioadă normală pentru a uda 

Înaintea ședinței de guvern de astăzi, Tanczos Barna a declarat că 70% din ţară este 

afectată de diverse faze ale secetei pedologice, moderată, puternică sau extremă. Acesta 

a adăugat, în ceea ce privește rezervele strategice de apă, că cele 40 de lacuri de 

acumulare sunt la un grad de umplere de 68%. 

”În ceea ce privește rezervele strategice de apă, cele 40 de lacuri de acumulare sunt la 

un grad de umplere de 68%, putem asigura rezerva strategică de apă dar, în paralel, 

anumite bazine hidrografice suferă de deficit uriaș de precipitații”, a declarat ministrul. 

Reamintim că ieri și Administrația Națională “Apele Române” (ANAR) a emis un 

comunicat de presă în care făcea apel la populație să folosească apa din rețea “rațional”, 

în scopuri menajere, nu și pentru udarea grădinilor sau umplerea piscinelor, în condițiile 

în care numeroase localități din țară se confruntă cu secetă. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 iulie 2022 10 

 

Premierul Ciucă a făcut și el apel la populație: ”Trebuie să înțelegem cu toții că este 

vorba de fenomene pe care nu le putem controla, iar partea această de consum rațional 

este o datorie civică a fiecăruia dintre noi, iar de la nivelul guvernamental, cât și la nivelul 

autorităților locale avem nevoie să menținem acest dialog cu cetățenii, să menținem 

oamenii informați pentru a putea înțelege situația reală”. 

Principalele declarații: 

La Ministerul Mediului urmărim zi de zi aceste fenomene. Sunt trei elemente care sunt 

importante din punctul nostru de vedere, urmărirea şi analiza fenomenului de secetă 

pedologică, urmărirea şi prognozele pe fenomele extreme, astfel încât atât ISU cât şi 

autorităţile locale să fie informate în timp cu privire la fenomenele care sunt prognozate 

de ANM şi urmărim rezervele strategice de apă, la nivel naţional. 

În ceea ce priveşte seceta pedologică, pot afirma că peste 70% din ţară este afectată de 

diverse faze ale secetei pedologice, moderată, puternică sau extremă. Avem din păcate 

şi zone cu secetă pedologică xtremă, câteva zone relativ restrânse unde aprovizionarea 

cu precipitaţii este optimă, la nivelul de 0,1 centrimetri a solului, a stratului unde se 

măsoară umiditatea 

Pe fenomele extreme concluziile sunt următoarele: sunt câteva zone afectate de o secetă 

extrem de puternică, în paralel cu fenomenele de ploi şi de furtuni, grindină, care se 

anunţă practic în paralel cu valul de căldură. Este o situaţie destul de ciudată, dar reală, 

probabil generată de schimbările climatice. Avem avertizări meteo în paralel, pe secetă şi 

pe fenomene extreme şi cantităţi uriaşe de apă pe anumite bazine hidrografice. 

Acolo unde se prognozeză aceste fenomene extrem, mai ales cele de viituri, acolo 

lucrăm în strânsă colaborare cu ISU și autoritățile locale. În ceea ce privește rezervele 

strategice de apă, cele 40 de lacuri de acumulare sunt la un grad de umplere de 68%, 

putem asigura rezerva strategică de apă dar, în paralel, anumite bazine hidrografice 

suferă de deficit uriaș de precipitații. 

Sunt deja bazine unde sunt râuri secate și sunt deja bazine hidrografice unde 

fenomenele de secetă prelungită își arată efectele. Sunt câteva regiuni unde media 

precipitațiilor din ultimele 10 luni este la mai puțin de jumătate față de anii precedenți. 

Adică față de un 420 de litri la Tecuci de exemplu, media pe ultimii 10 ani, media 

ultimelor 10 luni este de 190 de litri, deci mai puțin de jumătate.  
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Adjud, Bârlad, Botoșani, Dărăbani, chiar și Miercurea Ciuc înregistrează aceste date 

îngrijorătoare. 

Următoarele 3 săptămâni o să fie caracterizate de aceste fenomene extreme. După data 

de 15 vine un val de căldură care va amplifica această secetă. 

Noi urmărim rezervele de apă pentru alimentarea cu apă potabilă a cetățenilor, a 

localităților, în zonele critice. Cele mai mari probleme apar acolo unde apa este obținută 

din foraj. Capacitatea sistemelor este setată pe consumul normal de apă la nivelul 

gospodăriilor. Odată cu seceta a crescut foarte mult consumul de apă. De aceea am 

făcut ieri, alatăieri, apel la un consum rațional al apei potabile. Apa potabile presupune 

investiții uriașe de captare, de tratare, de transport, și nu putem, mai ales în perioadele 

de secetă să consumăm de 5, 10 ori mai mult decât într-o perioadă normală pentru a 

uda. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Curtea Constituțională va discuta în 13 iulie sesizarea USR privind 

Legea avertizorilor de integritate. Inițial stabilise termen pentru 

septembrie 

Curtea Constituțională a decis să discute în 13 iulie sesizarea USR privind Legea 

avertizorilor de integritate, devansând termenul stabilit inițial pentru 21 septembrie. 

Referitor la sesizarea privind Legea privind protectia avertizorilor în interes public, Plenul 

Curtii Constituționale a hotărât preschimbarea termenului de judecată din 21 

septembrie în 13 iulie, a anunțat, joi, CCR. 

Este prima decizie pe un subiect major pe care o va da Curtea Constituțională în noua 

componență. 

Președintele Klaus Iohannis a declarat, în cadrul conferinței de presă de marți, că 

parcursul legii avertizorilor de integritate nu este finalizat, spunând că ”este important să 

fie o lege bună”, mai ales că transpune o directivă UE. Detalii aici. 
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USR a sesizat, luni, CCR cu privire la legea avertizorilor de integritate, lege care, în forma 

impusă de coaliţia PSD-PNL-UDMR, slăbeşte considerabil protecţia persoanelor ce vor 

să dezvăluie neregulile din instituţiile publice şi ridică obstacole considerabile în 

obţinerea fondurilor din PNRR, a transmis USR într-un comunicat de presă. În sesizarea 

către CCR, sunt invocate patru argumente de neconstituţionalitate, printre care 

încălcarea obligaţiilor asumate în momentul aderării la Uniunea Europeană şi lipsa de 

claritate şi predictibilitate a unor prevederi. 

USR consideră că legea avertizorilor de integritate, în forma adoptată de majoritatea 

PSD-PNL-UDMR, contravine chiar Directivei UE pe care avea scopul de a o transpune 

(Directiva 2019/1937 a Parlamentului European şi a Consiliului din 23 octombrie 2019 

privind protecţia persoanelor care raportează încălcări ale dreptului Uniunii), mai indică 

sursa citată. 

Directiva UE interzice ca prin transpunerea sa în legislaţia internă să se diminueze nivelul 

de protecţie acordat deja unui avertizor. Or, legea PSD-PNL-UDMR exact asta face, 

scade protecţia oferită persoanelor care vor să sesizeze nereguli. 

Recomandate 

Președintele Iohannis la NATO? Cine sunt contracandidații și ce efecte politice interne 

majore poate produce demisia lui din funcția de președinte al României 

În ceea ce priveşte lipsa de claritate, precizie şi predictibilitate a legii adoptate zilele 

trecute, observaţii şi recomandări în acest sens a formulat şi Consiliul Legislativ, doar că 

ele au fost ignorate de partidele aflate la putere. De exemplu, legea nu prevede concret, 

explicit, clar şi previzibil la art. 1 alin. (4) care dezvăluiri ale încălcărilor de norme nu intră 

sub incidenţa legii avertizorilor. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Mișcări interesante în Guvern: Șefa direcției care se ocupă de 

implementarea PNRR a fost schimbată 

Ramona Moldovan, care conducea din octombrie anul trecut direcţia care se ocupă de 

implementarea Planului Naţional de Redresare şi Rezilienţă în România (PNRR) 
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a fost înlocuită de către Ancuţa Condurache, potrivit site-ului Ministerului Proiectelor şi 

Investiţiilor Europene (MIPE), notează Mediafax. 

Nu este clar în acest moment de când a fost înlocuită şi care a fost motivul. 

De asemenea, nu este clar, în acest moment, cine este Ancuţa Condurache, scrie Ziarul 

Financiar. Potrivit unei declaraţii de avere de pe site-ul Ministerului Transporturilor, o 

anumită Ancuţa Condurache a ocupat funcţia de şef serviciu în această instituţie. Cu 

toate acestea, reprezentanţii MIPE nu au putut confirma, până la momentul publicării 

ştirii, că este vorba de aceeaşi persoană. Alte informaţii despre acest departament nu 

există în acest moment, deşi este cel care gestionează de la centru implementarea PNRR 

în România. 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă (PNRR) este în acest moment în faza aşa-

numitelor „lansări de apeluri de proiecte“. Viitorii potenţiali beneficiari, publici sau 

privaţi, depun proiectele la ministerele alocate şi acestea le evaluează. 

România are în conturi, încă de la finalul anului trecut şi începutul lui 2022, 3,9 mld. de 

euro din PNRR dar, până azi, nu a fost cheltuit niciun euro - contractele de finanţare nu 

sunt semnate. Accesarea celor 29 de miliarde de euro din PNRR ar fi o ancoră 

economică pentru o ţară care, cu un deficit bugetar de 60-70 de miliarde de lei/an, nu 

poate susţine investiţii majore. 

PNRR face parte din mecanismul european Next Generation EU, cu un buget de 800 de 

miliarde de euro, conceput pentru creşterea rezistenţei ţărilor membre UE la şocuri 

economice, cum au fost pandemia sau, acum, războiul din Ucraina. România are un 

buget alocat de 29 de miliarde de euro, din care aproximativ jumătate sunt granturi şi 

jumătate sunt împrumuturi garantate de Comisia Europeană, la dobânzi mici. Banii 

trebuie atraşi şi cheltuiţi până la finalul lui 2026, deci mai sunt patru ani şi jumătate până 

când România poate atrage aceste fonduri. 

Proiectele de investiţii, fie că sunt depuse de entităţi publice sau de companii private, 

sunt analizate de ministerul de care aparţin, de exemplu proiectele de dezvoltare de 

parcuri fotovoltaice la Energie sau proiectele de digitalizare la Ministerul Cercetării. 

Există însă şi o instituţie la Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene care 

coordonează tehnic implementarea programului:  
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Direcţia Generală Management Mecanism de Redresare şi Rezilienţă, condusă, conform 

datelor de pe site-ul ministerului, de Ramona Moldovan, care, anterior funcţiei pe care o 

ocupă, a lucrat doi ani şi jumătate la Banca Mondială şi în mai multe ministere din 

România. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• ONRC: Numărul firmelor radiate a crescut cu peste 9% în primele 

cinci luni din 2022 

Numărul firmelor radiate la nivel naţional a crescut cu 9,25% în primele cinci luni din 

2022, comparativ cu perioada similară a anului trecut, până la 29.634 radieri, conform 

statisticilor Oficiului Naţional al Registrului Comerţului (ONRC). 

Cele mai multe radieri au fost înregistrate în municipiul Bucureşti - 4.576 (plus 8,36% 

faţă de ianuarie-mai 2021) şi în judeţele Timiş - 1.344 (plus 5,58%), Cluj - 1.322 (plus 

13,67%) şi Constanţa - 1.312 (plus 12,23%). 

La polul opus, cele mai puţine radieri au fost consemnate în judeţele Ialomiţa - 247 (în 

creştere cu 17,62% faţă de primele cinci luni ale anului trecut), Călăraşi - 258 (plus 

11,21%) şi Covasna - 266 (minus 0,37%). 

Creşterile cele mai semnificative ale numărului de radieri s-au înregistrat în judeţele 

Teleorman (plus 33,96%), Vrancea (plus 22,62%) şi Sălaj (plus 20,3%). În perioada 

analizată au fost consemnate cele mai mari scăderi în ceea ce priveşte numărul firmelor 

radiate în judeţele Dâmboviţa (minus 13,41%), Brăila (minus 12,82%) şi Olt (9,60%) . 

Pe domenii de activitate, numărul cel mai mare de radieri a fost înregistrat în comerţul 

cu ridicata şi cu amănuntul, repararea autovehiculelor şi motocicletelor - 7.935 (plus 

6,54% raportat la ianuarie-mai 2021), construcţii - 2.724 (plus 10,60%), activităţi 

profesionale, ştiinţifice şi tehnice - 2.448 (plus 8,46%) şi industria prelucrătoare 2.411 

(plus 10,75%). 

În mai 2022, au fost consemnate 3.017 radieri de firme, cele mai multe în Bucureşti (522) 

şi în judeţele Olt (182), Cluj (165) şi Constanţa (138). 

(Sursa: Agerpres) 
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• Linia ferată cu ecartament larg din portul Galați, redeschisă. Se reia 

după 22 de ani transportul de marfă prin punctul feroviar de frontieră 

cu R. Moldova. Trenurile cu cereale din Ucraina, direct în portul Galaţi 

Linia ferată cu ecartament larg din portul Galaţi a fost redeschisă joi dimineaţă, a 

anunţat ministrul Transporturilor şi Infrastructurii, Sorin Grindeanu. 

"Lucrările realizate de CFR Infrastructură în regie proprie au început pe data de 6 iunie și 

au fost finalizate cu aproape o lună mai devreme decât termenul estimat. Din acest 

moment trenurile de marfă care vin din Ucraina, via Republica Moldova, pot descărca 

cerealele direct în Portul Galați, fară a mai avea nevoie de transbordare la frontieră. 

Cerealele care vor ajunge astfel rapid în Portul Galați pot fi transferate mult mai eficient 

pe barje sau pot fi depozitate în silozul din port, care are o capacitate de 25.000 de 

tone", a scris ministrul pe Facebook. 

Pentru repunerea în funcţiune a acestei linii de cale ferată cu ecartament larg, CFR 

Infrastructură a executat lucrări de anvergură: înlocuirea a 780 traverse din lemn speciale 

de 2,80 metri, înlocuirea a 246 de traverse din lemn speciale de pe aparate de cale şi pe 

linia încălecată, înlocuirea a 5,382 de tone de materialul mărunt de prindere, 

completarea prismei cu 385 de tone de piatră spartă, executarea burajelor tehnologice. 

De asemenea, CFR SA precizează într-o postare pe Facebook că SRCF Galaţi a redeschis 

la ora 08:00 linia de cale ferată, cu ecartament larg, 706 J Galaţi Largă Ana - Galaţi Bazin 

- Galaţi Mărfuri - Port Docuri, după 22 de ani. 

"Redeschiderea acestei linii feroviare cu ecartament larg, în lungime totală de 3,58 km, 

va avea un impact economic important pentru transportul feroviar de marfă, atât prin 

creşterea traficului pe teritoriul României, dar şi a transporturilor de cereale din Ucraina, 

care vor intra direct în Portul Galaţi, pe la graniţa cu Republica Moldova (CFM)", 

subliniază reprezentanţii companiei. 

Avantajele redeschiderii liniei cu ecartament larg sunt: reluarea, după 22 de ani, a 

transportului de marfă prin punctul feroviar de frontieră cu Republica Moldova (CFM), 

trenurile încărcate cu cereale din Ucraina (via Republica Moldova) ajung acum direct în 

Portul Galaţi; vagoanele cu cereale sunt preluate din grupa Galaţi Largă Ana (A) direct de 

un operator de marfă, până în Siloz; silozul are capacitate de depozitare de 

25.000 de tone.  
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Lucrările au fost executate de SRCF Galaţi, în regie proprie, cu personal feroviar din 

secţiile: L1 Galaţi, L3 Buzău, L4 Focşani, L2 Brăila, L5 Târgu Ocna şi SRLU Buzău. 

"Continuăm lucrările de reparaţii la linia CF Galaţi Mărfuri - Port Docuri - Siloz (1,16 km) 

- ecartament normal, începute pe 4 iulie 2022", precizează compania CFR SA, citată de 

Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• România produce 22 de milioane de tone de gunoi pe an, mai mult 

decât producția de grâu, arată specialiștii: ”Preţul oricărui deşeu care 

ajunge la reciclare a depăşit preţul grâului şi pe cel al porumbului” 

Cantitatea de deşeuri generate în România este de 22 de milioane de tone pe an, mai 

mare decât producţia de grâu a ţării, a afirmat, miercuri, Constantin Damov, preşedintele 

Coaliţiei pentru Economia Circulară. 

„Tot ceea ce aruncăm astăzi reprezintă nişte resurse colosale. Nu ştiu dacă multă lume a 

aflat, dar preţul oricărui deşeu care ajunge la reciclare a depăşit preţul grâului şi pe cel al 

porumbului. De exemplu, PET-ul costă de cinci ori mai mult decât grâul”, a spus Damov, 

în cadrul conferinţei PRIA Environment. 

El a arătat că o mare problemă este că deşeurile din construcţii sunt considerate 

municipale şi ele ajung să reprezintă 30% din totalul deşeurilor municipale. 

„Ţinta de reciclare pe care o avem, de 60-70%, poate fi atinsă doar dacă rezolvăm 

problema deşeurilor biodegradabile, care reprezintă 60% din deşeurile municipale. 

România produce astăzi mai mult deşeu decât grâu, 22 de milioane de tone pe an de 

deşeuri. Există un potenţial enorm şi acesta trebuie fructificat”, a adăugat Damov, care 

este şi preşedintele Green Group. 

La rândul său, Radu Merica, director general RER Ecologic Group, prezent la conferinţă, a 

arătat că o altă mare problemă este reprezentată de sistemul actual, când fiecare 

plăteşte o sumă fixă, indiferent cât deşeu produce. 
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„Cam aşa este cu deşeurile: indiferent cât consumăm, cât generăm, cât nu sortăm, cât 

depunem şi cum depunem, plata este pe persoană, indiferent dacă am o casă mare şi 

generăm multe deşeuri, plătesc la fel pe persoană cu cineva care separă şi are o 

cantitate mică de rezidual, unde de fapt sunt adevăratele costuri mari la procesarea 

deşeurilor”, a spus Merica. 

Potrivit acestuia, s-a încercat implementarea unui sistem de tip „plăteşte pentru cât 

atunci” în Oradea, în trecut, însă proiectul nu a putut fi aplicat întrucât existau deja 

contractele standard, pe persoană, iar agenţia de servicii comunitare din oraş s-a opus. 

„Cel mai bine ar fi să existe puncte de colectare pentru un număr cât mai mic de 

locuitori, să existe sentimentul că acele locuri le aparţin. Nici blocurile noi nu au 

rezolvată problema zonei de colectare. Din punctul nostru de vedere, ‘plăteşte pentru 

cât arunci’ este primul pas şi, din păcate, iată că durează prea mult”, a continuat Merica. 

Totodată, Dan Pascu, director RETIM, a arătat că 20-30% din deşeurile menajere sunt de 

fapt alte tipuri de deşeuri, care nu ar trebui puse în aceleaşi recipiente. 

„Ce am văzut în draftul de ghiduri de deşeuri prin PNRR, digitalizare, insule ecologice 

digitalizate, CAV-urile (Centrele de Aport Voluntar – n.r.), sunt nişte lucruri extraordinare 

ca şi concept, sunt nişte debuşee extraordinare. Aceasta deoarece 20-30% din cantitatea 

de deşeuri sunt alt tip de deşeuri, care nu ar trebui să fie la cele menajere, să încarce 

maşinile de colectare, instalaţiile de tratare şi gropile şi ar trebui să fie colectate separat: 

deşeuri de tip voluminos, deşeuri vegetale, periculoase, construcţii, demolări”, a declarat 

Pascu. 

În mod firesc, cetăţenii, neştiind ce să facă cu ele, le îndeasă în pubele, care au o 

capacitate destul de mare. 

„Oamenii au nevoie de îndrumare din partea operatorului. Colegii din Oradea care au 

reuşit să facă acest lucru au 25.000 de vizite pe an, deci 25.000 de gospodării s-au dus şi 

au depus ceva o dată pe an, ceea ce este extraordinar”, a arătat el. 

În opinia sa, insulele digitalizate rezolvă două probleme: controlul accesului şi 

identificarea utilizatorului. 

„Principiul ‘plăteşte cât arunci, din punctul nostru de vedere, poate fi începutul unei 

poveşti de succes sau poate fi începutul unui coşmar, dacă startul este prost.  
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În acest moment, principiul este prost înţeles, iar autorităţile publice locale nu ştiu cum 

să-l implementeze. Am urmărit 20 de licitaţii publice din 20 de judeţe, la vreo 10 dintre 

ele am studiat documentaţia, la unele am şi participat. Îmi pare rău să spun că nu am 

văzut o implementare decentă, nu zic perfectă”, a susţinut Pascu. 

Există un mit că toate acestea vor duce la scumpiri, ceea ce este greşit, a mai spus el. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Marcel Ciolacu anunță convocarea unei sesiuni extraordinare. 

Subiectul pe care Parlamentul îl va parcurge cu 'celeritate' 

Preşedintele Camerei Deputaţilor, Marcel Ciolacu, a anunţat joi, la Forumul de Securitate 

de la Bucureşti, că Parlamentul va parcurge cu celeritate tot ce ţine de procesul de 

ratificare a Protocoalelor de aderare la NATO a Suediei şi Finlandei. Preşedintele 

Camerei a anunţat că va convoca o sesiune extraordinară în acest sens. Ciolacu a mai 

afirmat că prin reacţiile după declanşarea agresiunii Rusiei, România a reconfirmat rolul 

său de aliat de încredere pe Flancul Estic al NATO, dar şi statutul de partener strategic al 

SUA, şi, în acelaşi timp, de stat membru al UE, matur şi responsabil, implicat activ la 

Marea Neagră. 

”Războiul ilegal şi nejustificat declanşat de Federaţia Rusă împotriva Ucrainei a schimbat 

fundamental parametrii de securitate cu care lucram până în prezent. De aceea, am 

deosebita plăcere să vă urez bun-venit la cea de-a 22-a ediţie a acestui Forum găzduit 

de Parlamentul României. Evenimentul pe care îl deschidem azi este organizat la puţin 

timp de la încheierea  Summit-ului NATO de la Madrid, unde s-au luat decizii istorice. 

Mă refer aici invitarea Suediei şi Finlandei să adere la Alianţă, întărirea capacităţii de 

apărare a Flancului Estic şi reflectarea, pentru prima dată, a Mării Negre într-un Concept 

Strategic al NATO”, a spus preşedintele Camerei Deputaţilor, în deschiderea Forumului. 

”Vreau să vă anunţ că Parlamentul României va parcurge cu celeritate tot ce ţine de 

procesul de ratificare a Protocoalelor de aderare la NATO pentru cele state nordice. 

Chiar vom convoca o sesiune extraordinară a Parlamentului pe această temă pe care o 

vom anunţa în perioada următoare”, a anunţat Marcel Ciolacu. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 iulie 2022 19 

 

El s-a referit şi la ”anunţurile făcute de Statele Unite şi Franţa privind creşterea prezenţei 

militare în România”.  

”Suntem recunoscători aliaţilor noştri pentru această nouă confirmare a importanţei 

Parteneriatelor Strategice pe care le avem cu SUA şi Franţa”, a spus preşedintele 

Camerei. 

Potrivit lui Marcel Ciolacu, ”prin reacţiile pe care le-am avut după declanşarea agresiunii 

Rusiei, România a reconfirmat rolul său de aliat de încredere pe Flancul Estic al NATO, 

dar şi statutul de partener strategic al SUA, şi, în acelaşi timp, de stat membru al Uniunii 

Europene, matur şi responsabil, implicat activ la Marea Neagră”. 

”Subliniez, totodată, importanţa consolidării sprijinului pentru partenerii vulnerabili, 

precum Republica Moldova (alături de Georgia şi Ucraina), în vederea creşterii rezilienţei 

acestora, prin adoptarea unor pachete consistente de sprijin. În pofida riscurilor de 

destabilizare la adresa statului, angajamentul Chişinăului în implementarea reformelor şi 

combaterea corupţiei reprezintă cheia primirii Republicii Moldova în familia europeană.  

Nu în ultimul rând, formatele de cooperare regională pe care le-a propus şi dezvoltat 

România, cum ar fi Bucureşti 9 şi Iniţiativa celor Trei Mări, şi-au dovedit eficienţa, 

contribuind la creşterea coeziunii regionale, la un răspuns comun mai ferm în faţa 

provocărilor menţionate şi, în acelaşi timp, generând dezvoltare şi favorizând creşterea 

prosperităţii”, a afirmat preşedintele Camerei Deputaţilor. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Nicolae Ciucă, vizită la Atena cu prilejul operaționalizării 

interconectorului de gaze Grecia-Bulgaria/ Premierul României se va 

întâlni cu omologul său, Kyriakos Mitsotakis 

Premierul Nicolae Ciucă va efectua joi o vizită de lucru în Republica Elenă, cu prilejul 

operaţionalizării interconectorului de gaze Grecia – Bulgaria, informează Biroul de presă 

al Guvernului, citat de Agerpres. 

În contextul vizitei, premierul va avea o întrevedere tete-a-tete cu prim-ministrul 

Republicii Elene, Kyriakos Mitsotakis. Pe agenda vizitei mai figurează o 
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întrevedere a celor două delegaţii oficiale şi declaraţii de presă ale celor doi prim-

miniştri.  

În cursul după amiezii, premierul va avea la Palatul Victoria o întâlnire cu John Hopkins, 

preşedinte şi CEO al companiei NuScale. 

Casa Albă anunţa pe 26 iunie că Guvernul SUA împreună cu firma americană NuScale 

Power LLC (Tigard, Oregon) vor oferi 14 milioane de dolari pentru susţinerea studiilor de 

inginerie şi proiectare în vederea implementării de către România a unei centrale cu 

tehnologie SMR (Small Modular Reactor, reactoare modulare mici). 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Parlamentul European a adoptat propunerea Comisiei Europene de a 

clasifica drept “energie verde” rețelele de gaze naturale și centralele 

nucleare. Implicit, finanțarea acestor proiecte se va face cu fonduri 

europene 

Europarlamentarii au votat astăzi în favoarea propunerii Comisiei Europene de a eticheta 

rețelele de gaze naturale și centralele nucleare drept activități de tranziție ecologică, 

necesare pentru atenuarea schimbărilor climatice. Proiectul nu a obținut numărul necesar 

de voturi împotrivă pentru a fi respins (353) și a trecut cu 328 de voturi “împotrivă”, 278 

de voturi “pentru” și 33 abțineri. 

“Comisia consideră că investițiile private în activitățile din sectorul gazelor naturale și din 

sectorul nuclear pot juca un rol în tranziția verde. Astfel, a propus clasificarea anumitor 

activități din cele două sectoare ca activități de tranziție care contribuie la atenuarea 

schimbărilor climatice. Includerea anumitor activități nucleare și gaziere este limitată în 

timp și depinde de anumite condiții specifice și cerințe de transparență”, se arată în 

comunicatul Parlamentului European.  

Dacă nici Consiliul nu formulează obiecții, propunerea va intra în vigoare pe 1 ianuarie 

2023. Concret, conform proiectului intitulat “Taxonomia UE”, proiectele de investiții în 

rețelele de gaze naturale și centrale nucleare pot fi acum finanțate prin fonduri europene. 
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Deutsche Welle notează că propunerea a fost întâmpinată inițial negativ de către statele 

membre UE, cu o tabără condusă de Franța sprijinind inițiativa Comisiei Europene, iar 

cealaltă, cu Germania în frunte, care și-a eliminat treptat centralele nucleare, s-a opus 

ferm. ONG-urile de mediu și unii europarlamentari au criticat un astfel de plan, pe care l-

au numit o “spălare ecologică” a combustibililor fosili și a energiei nucleare.  

Ministrul român al Energiei, Virgil Popescu, a reacționat la votul de astăzi al Parlamentului 

European: “Salut votul de astăzi din Parlamentul European prin care energia nucleară și 

gazul – drept combustibil de tranziție – sunt incluse în taxonomia UE. Este o decizie bună, 

care nu contravine dezideratului Uniunii Europene pentru 2050: emisii zero de gaze cu 

efect de seră. Dinamica imprevizibilă a crizei energetice pe care o traversăm ne obligă să 

fim responsabili, să ne folosim de toate resursele pe care le avem la dispoziție pentru a 

asigura independența și securitatea energetică”. Și Klaus Iohannis a salutat votul din 

Parlamentul European, afirmând că face parte din eforturile României de a considera 

gazul și nuclearul ca parte a decarbonizării progresive. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Criza costului vieţii determină o creştere fulminantă a sărăciei 

extreme (PNUD) 

Criza globală a costului vieţii împinge în sărăcie extremă încă 71 de milioane de oameni 

din cele mai sărace ţări ale lumii, atenţionează un nou raport publicat joi de Programul 

ONU pentru dezvoltare (PNUD), citat de Reuters. 

Creşterea drastică a preţurilor la o serie de bunuri esenţiale înregistrată în acest an se 

resimte deja în unele părţi din Africa subsahariană, Balcani şi Asia, a relevat o analiză 

realizată în 159 de ţări în curs de dezvoltare, subliniază administratorul PNUD, Achim 

Steiner. 

În acest context, PNUD cere măsuri adaptate, cum sunt ajutoare financiare directe 

pentru cei mai vulnerabili şi extinderea Iniţiativei de suspendare a serviciului datoriei 

(DSSI) lansată de ţările bogate pentru a le ajuta pe cele sărace în timpul pandemiei de 

COVID-19.  
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"Această criză a costului vieţii aruncă în sărăcie şi chiar foamete milioane de oameni, cu 

o viteză uluitoare, iar acest lucru sporeşte constant ameninţarea tulburărilor sociale", a 

insistat Steiner. 

"Estimăm că actuala criză a costului vieţii a împins probabil peste 51 de milioane de 

oameni în sărăcie extremă, la 1,90 dolari pe zi, şi alte 20 de milioane la 3,20 dolari pe zi", 

totalul pe plan global ridicându-se la peste 1,7 miliarde de oameni, notează autorii 

raportului. 

Instituţii ca ONU, Banca Mondială şi FMI folosesc în analizele lor mai multe "praguri ale 

sărăciei", unul pentru cele mai sărace ţări ale lumii, unde oamenii trăiesc cu 1,90 dolari 

pe zi sau mai puţin, altul de 3,20 dolari pentru economiile cu venituri medii inferioare şi 

unul de 5,50 dolari pentru ţările cu venituri medii superioare, menţionează Reuters. 

Potrivit raportului, transferurile "ţintite" de lichidităţi de către guverne sunt mai 

"echitabile şi eficiente" decât subvenţionarea energiei sau alimentelor, de care tind să 

beneficieze păturile mai bogate ale societăţii. 

"Pe termen lung, acestea generează inegalitate, exacerbează şi mai mult criza climatică 

şi nu atenuează impactul imediat", a atras atenţia directorul pentru politici strategice al 

PNUD, George Gray Molina. 

(Sursa: Agerpres)  


